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The effectiveness of the story method in improving psychological 
hardness among a sample of special needs orphan pupils  

Abstract 
The purpose of this study was to investigate the effectiveness of a 

counseling program based on the story method as a way of guidance to 
improve psychological hardness among a sample of 15 male and female 
children with special needs who lost one or both parents (orphans). The 
children attended at School of Mental Education, Shebeen Elkoum, 
Menoufia Governorate for the academic year 2013/ 2014. A scale of 
psychological hardness was prepared by the researchers and administered 
to the participants  in 16 counseling sessions.  Results of the study showed 
the effectiveness of the story method in developing psychological hardness 
among special needs orphan children.  
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 ٪ العدد حالة اليتيم

 ٤٦,٧ ٧ الأبيتيم 
 ٤٠ ٦ يتيم الأم

 ١٣,٣ ٢ يتيم الأبوين
 ١٠٠ ١٥ المجموع




 
 

 ٪ العدد نوع الإعاقة
 ٢٦,٧ ٤ سمعية
 ٢٠ ٣ بصرية
 ٣٣,٣ ٥ حركية
 ٢٠ ٣ عقلية

 ١٠٠ ١٥ المجموع
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 الفنية المستخدمة منها الهدف عنوان الجلسة م
 المناقشة الجماعية التعرف على أفراد العينة  التعارف ١
 المناقشة الجماعية تهيئة العينة للبرنامج القصصي الإرشادي التهيئة  ٢
 الاختبار تحديد درجات العينة في الصلابة قبل تطبيق البرنامج التطبيق القبلي ٣
 الحوار والمحاضرة لات التي تواجه العينة نتيجة إعاقتهممناقشة المشك الإعاقة مصدر للطاقة ٤
 الحوار والمناقشة كيف تواجه مشكلات وضغوط إعاقتك ضغوط الإعاقة ٥
 القصة والحوار تنمية الهمة والعزيمة عليه وسلم اليتيم االلهمحمد صلى  ٦
 القصة والحوار كل المشكلات لها حلول من قصص الأنبياء والصحابة ٧
 اللعب مشاركة أفراد العينة اللعب والأدوار والمرح اللعب ٨
 القصة الإصرار والنجاح سعد اليتيم ٩
 القصة التفاؤل بالمستقبل قصة معاق ناجح ١٠
 لعب الدور المشاركة الجماعية  العمل التعاوني ١١
 القصة تحدي اليتم والإعاقة وتدعيم الصلابة النفسية قصص متنوعة لنماذج ناجحة ١٢
 القصة تدعيم الصلابة النفسية قصص متنوعة لنماذج تحدت الإعاقة أو اليتم ١٣
 الوعي  الرضا بقضاء االله تقبل الواقع ١٤
 المناقشة إعادة التطبيق لمقياس الصلابة النفسية التطبيق البعدي وتوديع العينة ١٥
 مناقشة والمحاضرةال التطبيق التتابعي بعد شهرين من التطبيق البعدي  التطبيق التتابعي ١٦
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معامل الارتباط بين النصفين بطريقة  الاختبار
 بيرسون

معامل الارتباط بطريقة كيودر 
 ريتشاردسن

 ٠,٦٦ ٠,٨٧ الالتزام
 ٠,٧٩ ٠,٧٩ التحكم
 ٠,٨٥ ٠,٨١ التحدي

 ٠,٩٠ ٠,٦٧ الدرجة الكلية
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